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حدود ۲۲ سال پیش در حراجی کریستیز، 
تابلویی از چهره مظفرالدین شاه قاجار به قیمت 
۴۴ هزار و ۶۵۰ پوندِ انگلیس فروخته شــد که 
امروز شائبه خروج و ســرقت این تابلو از کاخ 
گلستان مطرح شده است؛ تابلویی که مسؤولان 
کاخ گلستان از گذشته تا کنون عموما وجود آن 
را در کاخ تایید نمی کنند و حتی احتمال تقلبی 

بودن آن را مطرح کرده اند.
به گزارش ایســنا، در این پرتره مظفرالدین 
شــاه قاجار یونیفرم مخصوص به تن کرده که 
با مدال هایی زینت بخشــیده شــده است. او 
کلاه ســیاه پرَ داری جواهرنشانی به سر دارد و 
درحالی که سبیل هایش را تاب داده، به روبه رو 
خیره شده است. اطلاعات این تابلو رنگ روغن 
در وب ســایت حراجی کریستیز موجود است. 
نوشــته شــده که تابلو اثــری از کمال الملک 

است، در ســمت چپ پایین تابلو نیز امضایی 
از کمال الملک ـ نقاش ایرانی ـ دیده می شــود. 
قدمت نقاشــی ســال ۱۳۱۹ هجری قمری/ 
۲-۱۹۰۱ میلادی اعلام شده است. در حراجی 
سال ۲۰۰۰ میلادی، قیمت برآورد شده برای 
فروش این تابلو، رقمی بین ۱۲ تا ۱۸ هزار پوند 
انگلیس بود  امــا در نهایت به مبلغ ۴۴ هزار و 

۶۵۰ پوند فروخته شد.
حالا پس از ۲۲ سال، ادعاهایی درباره خروج 
این تابلو از کاخ گلستان و فروش آن در حراجی 
کریستیز مطرح شده است. در گفته هایی که به 
دو نفر با عنوان کارمندان کاخ گلستان نسبت 
داده شــده، آمده اســت: »پرتــره  رنگ روغن 
مظفرالدین شاه در سال ۱۳۷۸ از این کاخ خارج 
شده است.« همچنین عکسی سیاه و سفید از 
تالار برلیان کاخ گلســتان برای تایید این ادعا 

منتشر شده که نشــان می دهد همان تصویر 
فروخته شده در حراجی، بالای یکی از درهای 

تالار نصب شده بود.
اما احمــد دِزواره ای که از اواخر دهه ۵۰ تا 
سال ۱۳۸۶ ریاست موزه های کاخ گلستان را به 
عهده داشته است، تمام این ادعاها را رد می کند 
و به ایسنا می گوید: در تالار برلیان کاخ گلستان 
که عکسی با این تابلو از آن منتشر شده است، 
تا زمانی که من ریاست این مجموعه را به عهده 
داشتم اصلا چنین تابلویی وجود نداشت. تالار 
برلیان سراســر آینه کاری اســت و جایی برای 
نصب تابلو ندارد. ادعاهایی که درباره خروج این 
تابلو یا به سرقت رفتن آن مطرح شده است نیز 

همه تهمت و دروغ محض است.
او اضافــه می کند: از دهه پنجاه تا هشــتاد 
)خورشــیدی(، تنها محلی که در کاخ گلستان 

تابلو داشت، عمارت بادگیر بود.
دِزواره ای موضوع را حتی از افرادی که از سال 
۱۳۲۰ در کاخ گلستان کار می کردند، پی گیری 
کرده اســت، می گوید: حتی قدیمی های کاخ 
گلستان چنین تابلویی را به خاطر نمی آورند و 
این ادعا دروغ محض است و آن هایی که چنین 
دروغی را مطرح کرده اند باید از خدا بترســند. 
مرتضی ادیب زاده ـ  مدیــرکل موزه ها و اموال 
تاریخی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی ـ اما درباره سرنوشت این تابلو 
با توجه به ادعاهایی که تا کنون مطرح اســت، 
فعلا ترجیح می دهد اظهارنظری نداشته باشد 
تا بررسی های کارشناسان کاخ گلستان تکمیل 
شــود. او به ایســنا می گوید: کارشناســان در 
مجموعه میراث جهانی کاخ گلســتان درحال 

بررسی اســناد و مدارک و دفاتر ثبت اموال تا 
سال ۱۳۱۷ خورشیدی هستند. دفتری هم به 
سال ۱۳۱۰ مربوط می شــود که اگرچه اموال 
ثبت شده در دفتر سال ۱۳۱۷ به آن وارد شده 
اســت اما درحال بررسی دفتر سال ۱۳۱۰ هم 

هستند و روی تمام اسناد کار می کنند.
به گفته او،  تا کنون ســند و مدرکی دال بر 
این که چنین تابلویی در کاخ گلســتان وجود 
داشته، به دست نیامده است. مدیرکل موزه ها 
می گوید: چنانچه در یکی از دفاتر اموال ثبتی، 
نامی از این تابلو، ثبت شــده باشد و مشخص 
شــود که این اثر از کاخ گلســتان خارج شده 
است، براساس مستندات برای استرداد آن اقدام 
می کنیم و پرونده اینترپل را تشکیل می دهیم.

ادیب زاده درباره این احتمال که ممکن است 
اموال یا اثری از کاخ گلستان در این دفاتر ثبت 
نشده باشد؟ اظهار می کند: ما یک فرم شماره 
۹ اموال داریم و یک ســری دفاتر اولیه که تمام 
اموال در آن ها فهرست شــده است. تمام این 
دفاتر و فرم شــماره ۹ در کاخ گلستان موجود 

است و چندین کارشناس به طور جد از همان 
زمان که خبر احتمــال خروج این تابلو از کاخ 
گلستان مطرح شــد، درحال بررسی مدارک و 
مستندات هستند که به محض مشخص شدن، 

نتیجه تا اوایل هفته آینده اعلام خواهد شد.
در کاخ گلســتان اما کارشناســان در حال 
صحت ســنجی تصاویر منتشر شده از این تابلو 
و بررسی مدارک و مستندات هستند. هرچند 
مسؤولان مجموعه میراث جهانی کاخ گلستان، 
 احتمــال تقلبی بودن این تابلــو را نیز مطرح 
کرده اند. آفرین امامی ـ مدیر مجموعه میراث 
جهانی گاخ گلســتان  ـ در اظهــار نظر اولیه با 
اشاره به برخی تفاوت هایی که در تابلوی فروش 
رفته در کریســتیز و عکس های سیاه و سفید 
منتشر شــده از تالار برلیان، مشاهده کرده و 
گفته است: شاید تابلویی که در کریستیز فروش 
رفته، تقلبی بوده یا شاید تابلوی دیگری غیر از 
این اثر باشد. هرچند این ها مانع بررسی ما برای 
کشف ســرانجام تابلوی موجود در عکس های 

نمی شود.

تابلو مظفرالدین شاه سرقتی است یا تقلبی؟

حامد گارسچی که به عنوان رهبر مهمان از آلمان به ایران 
آمده و پنج شنبه و جمعه ـ ۳۰ و ۳۱ تیر ماه ـ ساعت ۲۱:۳۰ 
در تالار وحدت به روی صحنه می رود، وی طی گفت وگویی 
با خبرنگار موسیقی ایرنا، درباره راهکارهایی صحبت کرد که 
می توان برای بهبود وضعیت ارکستر سمفونیک تهران به کار 

گرفت.
گارســچی متولد ۱۳۶۴ در تهران، دانش آموخته رهبری 
ارکســتر در دانشگاه موسیقی شــهر کلن آلمان، فراگیری 
موســیقی را از کودکی با نواختن ســاز ســنتور آغاز کرد 
و با یادگیری ســاز پیانو ادامــه داد. او تحصیلات خود را تا 
مقطع کارشناســی در رشــته پیانــو و نوازندگی کلارینت 
در ایران ســپری کرد و پس از آن برای تحصیل در رشــته 
رهبری ارکستر به شــهر کلن آلمان رفت و تحصیلاتش را 
زیر نظر اساتیدی همچون میشائیل لوییک، نیکلاس پاسکه، 
آلکساندر رومپف، فیلیپ آنتره مان و کورت مازور ادامه داد.

گارســچی درباره بازگشــت به ایران و رهبری ارکستر 
سمفونیک تهران اظهارداشــت: روز اولی که از ایران رفتم، 
یکی از دلایــل مهم من این بود که بازگردم و با ارکســتر 
همکاری کنم، ســال ۱۳۸۴ یک ارکستر سمفونیک بود که 
سمفونی نهم بتهوون را می نواخت و در تمرینات آن حضور 
داشــتم و بعد از این اجرا با خودم فکر کردم که علاقه مندم 
رشــته رهبری ارکستر را )در آلمان( ادامه دهم و اگر به آن 
ســطحی که باید و شاید رســیدم و شایسته بودم، به ایران 

برگردم و خدمت کنم.
وی درباره اجرای کنســرت در تالار وحدت گفت: زمانی 
که در ایران دانشجو بودم، ساز تخصصی ام پیانو و ساز دومم 
کلارینت بود و آن زمان با ارکستری به نام ارکستر سازهای 
بادی تهران همکاری می کردم و دو شب هم در تالار وحدت 
اجرا داشــتم و علاوه بر آن در جشنواره به عنوان پیانیست، 

اکومپانیمان بودم اما به عنوان سولیست فعالیت نمی کردم.
رهبر میهمان ارکســتر سمفونیک تهران درباره وضعیت 
موســیقی و فعالیت نوازندگان این ارکســتر در مقایسه با 
نوازنــدگان آلمانی بیان کرد: در حــال حاضر به چند دلیل 
نمی توانیم مقایســه کنیم، یکــی از دلایلش، بحث آموزش 
است، یکی از مباحث بســیار مهم برای نوازندگان ارکستر 
ســمفونیک این است با وجود اینکه آنان ظرفیت، توانایی و 
دریافت بسیار بالایی دارند اما هم نوازی، کار گروهی و تیمی 
را از دوران نوجوانی و بیشتر در دانشگاه و ارکسترهای متعدد 

باید بیاموزند.
وی افــزود: این موضوع مســتلزم این اســت که ما در 
دانشگاه ها و هنرستان ها فعالیت های ارکسترها و آنسامبل ها 
را بیشــتر کنیم یعنی روند فقط به صرف اینکه نوازنده وارد 
دانشــگاه می شود، ســاز تخصصیش را می آموزد، به عنوان 
سولیســت اجرا می کند و از دانشــگاه فارغ التحصیل و وارد 
ارکستر می شود، نباشــد بلکه باید هم نوازی را بیاموزد، در 
کشــوری مثل آلمان رشته نوازندگی ارکســتر وجود دارد، 
یعنی فرد وارد دانشگاه می شود، پنج، ۶ سال فقط نواندگی 
در ارکســتر را می آموزد که چطور در ارکستر ساز بنوازد به 
مراتب رپرتوارهــا و برنامه ها متفاوت اســت و علاوه بر آن 

قطعات سولو و رپرتوارهای مهم را می نوازنند.
این نوازنده درباره نبود رشته رهبری ارکستر در ایران نیز 
گفت: لازم اســت در هر شهر و شهرستان ارکسترهایی را از 
سنین پایین تأسیس کرد، ولی این امر مستلزم داشتن رهبر 
ارکستر است. به همین جهت در ابتدا باید رهبرهای جوان و 
علاقه مندان به این رشته را جذب کرد و آموزش داد که این 
افراد در ادامه در نقاط مختلف ایران ارکسترها را تأسیس و 
با آنها کار کنند؛ هر چقدر تعداد ارکســترها و میزان تجربه 
بیشتر شود، در نهایت نتیجه بهتری حاصل می شود. ولی از 
آنجایی که لازمه این امر داشــتن رهبر ارکســتر است و در 
ایران رهبر ارکستر نداریم، اکنون وضعیت به این گونه است.
گارسچی با تاکید بر آموزش نوازندگان خاطرنشان کرد: 

آموزش موضوع بسیار مهمی است و روند آموزش نوازندگان 
آلمانی با نوازندگان ایرانی بســیار متفاوت است و نمی توان 
آنها را باهم مقایسه کرد اما ارکستر سمفونیک تهران، جوان 
و نسبت به ارکسترهای چند سال گذشته، یک برگه جدیدی 
از ارکســتر سمفونیک ما است، بیشــتر نوازندگان جوان و 
ظرفیت و شور و شوق بسیاری دارند و مبحث آموزشی باید 
در کنار مبحث هنری، پابه پای هم در مدت زمان دو تا سه 

سال پیش بروند.
وی با اشاره به اینکه ارکسترهای متعدد از زمینه های لازم 
برای آموزش هم نوازی نوازندگان است، گفت: در هر شهری 
از آلمان دو تا چهار ارکستر فعالیت می کنند و فکر می کنم 
نــه تنها در تهران بلکه باید در شهرســتان ها که نوازندگان 
با استعدادی هستند، ارکسترهایی تاسیس شود، به همین 

دلیل هم ما باید رهبر تعلیم بدهیم.
گارسچی درباره قطعاتی که ارکستر سمفونیک تهران قرار 
اســت ۳۰ و ۳۱ تیرماه اجرا کنــد، گفت: پس از چهار، پنج 
ماه، فکر و مشــورت با شورای پیشین ارکستر به این نتیجه 
رســیدیم قطعاتی را اجرا کنیم که نوازندگان الزاما در چند 
سال گذشته، اجرا نکردند تا قطعات تکراری نباشد، ارکستر 
سمفونیک چند سالی اســت که در کنار رپرتوار کلاسیک، 
قطعات کلاســیک از آهنگسازان ایرانی هم اجرا می کند که 
خیلی مثبت اســت، ارکستر قرار اســت در برنامه پیش رو 
قطعات اورتور جیبسی بارون با آهنگسازی یوهان اشتراوس، 
قطعه برای فلوت و ارکستر با آهنگسازی حسین ناصحی که 
جزو موســیقی معاصر و نوکلاسیسم است در مدت زمان ۶ 
تا هفت دقیقه و سمفونی شماره هشت آنتونین دورژاک در 
سل ماژور، اپوس ۸۸ را اجرا کند و در این رپرتوار متاسفانه 

کنسرتو پیانو وجود ندارد.
رهبر میهمان ارکستر سمفونیک تهران درباره چگونگی 
تمرین های نوازندگان بیان کــرد: از تمرینات خیلی راضی 
بودم، تمرین هایی که روز اول برنامه ریزی کردیم، حدود ۱۰ 
تا ۱۲ جلســه بود که به دلایلی این تمرین ها تغییر کرد و ۹ 
تا ۱۰ جلســه تمرین شد اما با این روند می توانیم رپرتوار را 
به کنسرت برســانیم. وی افزود: اگر فاصله ای بین تمرین ها 
ایجاد نشــود، بسیار خوب اســت، در چهار هفته ای که در 
خدمت ارکستر سمفونیک هستم، سه روز در هفته؛ روزهای 
یکشنبه، سه شنبه و چهارشــنبه تمرین داشتیم و روزهای 
پنجشنبه، جمعه و شنبه تعطیل است و بار دیگر تمرین را 
یکشــنبه آغاز می کنیم، این موضوع هم باید در نظر گرفته 
شود که سه جلسه تمرین هم ممکن است به دلیل تعطیلات 
و اتفاقات دیگر کنســل شود و بعد فاصله زمانی زیادی بین 
تمرین ها به وجود می آید و باعث می شود هر جلسه ای ابتدا 
نیم ساعت زمان صرف شود که ارکستر را به بخشی برسانم 

که روز گذشــته تمرین بود، اگر تمرین هــا هر روز و کمی 
فشرده تر باشد و به جای ســه تا چهار هفته تمرین، ۱۰ تا 
۱۲ روز تمرین و ۲ روز اجرا داشــته باشــیم، نتیجه بهتری 

خواهیم داشت .
گارسچی در پاسخی به سوالی مبنی بر اینکه آیا ارکستر 
ســمفونیک تهران بهتر اســت رهبر ثابت داشــته باشد یا 
میهمان؟ گفت: این ارکستر توامان به رهبر ثابت و میهمان 
نیازمند اســت؛ ارکســتر ســمفونیک تهران مانند تمامی 
ارکســترهای بزرگ دنیا به یک رهبر دائم نیازمند است که 
به رپرتوار بسیار مســلط و تجربه زیادی داشته باشد البته 
می تواند جوان باشــد، منظور از تجربه الزاما این نیست که 
ســال های متوالی کار کند؛ یعنی تعداد رپرتوارهایش زیاد 

باشد.
وی افزود: رهبر میهمان هم برای ارکســتر ســمفونیک 
بســیار مهم اســت اما در حال حاضر برای ارکستری مثل 
ارکستر ســمفونیک تهران که تعداد نوازندگان جوان بسیار 
زیاد هســتند، بحث آمــوزش باید در کنــار مبحث هنری 
مورد توجه قرار گیــرد، رهبر میهمان هم نباید خیلی زیاد 
در ســال بیاید، چون تغییر زیاد ممکن اســت نوازندگان را 
دچار ســردرگمی کند.بنابراین علاوه بر رهبر دائم، در سال 
هم برای سه یا چهار پروژه، باید از رهبران میهمان بهره برد، 
ارکســتر الزاما هم نباید هر دفعه یک رهبر میهمان داشته 
باشد، می تواند با سه تا چهار رهبر به عنوان میهمان در قالب 

قرارداد و پروژه دو بار در سال همکاری کنند.
گارسچی در پاسخ به سوالی مبنی بر چگونگی وضعیت 
مالی نوازندگان ارکستر و اینکه سال های گذشته نوازندگان 
به دلیل مشکلات مالی از ارکستر رفتند، آیا وضعیت فعلی به 
 گونه ای هست که آنان بازگردند؟ گفت: مسایل مالی ارکستر 
سمفونیک؛ دستمزد نوازنده ها و دیرکرد در پرداخت آنها از 
سال های گذشــته و زمانی که به خاطر دارم، وجود داشته 
که مســئولان در مدیریت باید پیگیری کنند، البته در حال 
حاضر نظمی در این پرداخت ها هست. رهبر میهمان ارکستر 
سمفونیک تهران اظهارداشــت: اینکه ما از همه نوازندگان، 
از نوازندگانی که در گذشــته در ارکســتر سمفونیک بودند 
و هم نوازندگان جدید اســتفاده کنیم، خیلی بهتر است، به 
هر حال نوازندگانی که قبل از نوازندگان فعلی در ارکســتر 
بودند، سال ها تجربه دارند که این تجربه باید به نسل جوان 
منتقل شود، نباید همه در یک زمان از ارکستر بروند و تنها 
نوازندگان جوان باشــند، این اتفاق باید به تدریج رخ دهد؛ 
نوازندگان جوان اضافه شوند و نوازندگانی که سال ها تجربه 
دارند، بازنشســته شــوند، در این زمان، بحث آموزشی هم 
هست، یعنی نوازندگان جوان در کنار نوازندگانی که سال ها 
سولیست هستند، تجربه ها را می آموزند که خیلی مهم است.

وی گفت: اگر این اتفــاق بیفتد که نوازندگان قدیم هم 
حتما در ارکســتر سمفونیک حضور داشته باشند، هم برای 
جوانان و هم برای نوازندگانی که با ســنین کم وارد ارکستر 
می شوند، خیلی موثر و خوب است اما من باز هم از تک تک 
نوازندگان تشکر می کنم، اگر از نظر اقتصادی آن چیزی که 
باید و شــاید لایقشان باشــد، هنوز نیست، باید تلاش کرد 
که به حقشــان که در این سال ها زحمت کشیدند، برسند 
و می دانم کــه مدیریت تلاش می کند، همین که رهبرهای 
میهمان در این مدت حضور پیدا می کنند، اقدامی شایسته 
است و اینکه چراغ این تالار، اجرا و ارکستر سمفونیک روشن 
باشد، نیازمند این اســت که نوازندگان نگران مسائل مالی 

نباشند.
به گزارش ایرنا، فعالیت ارکســتر ســمفونیک تهران به 
عنوان قدیمی ترین ارکستر ســمفونیک ایران سال ۱۳۱۲ 
توسط غلامحسین مین باشیان با نام ارکستر بلدیه آغاز شد، 
این ارکســتر در طول سال های فعالیت با فراز و نشیب هایی 

مواجه بود.
فعالیت ارکستر ســمفونیک تهران طی سال های ۱۳۹۰ 
تــا ۱۳۹۳ با وقفه روبه رو شــد تا اینکه اســفندماه ۱۳۹۳ 
با رهبــری علی رهبری آغاز به کار کرد. پس از اســتعفای 
رهبری در اردیبهشت ســال ۱۳۹۵ و عدم دعوت دوباره از 
وی، ارکستر سمفونیک تهران توسط شورای هنری با حضور 
شــهرداد روحانی به عنوان رهبر، اداره شــد. در مرداد سال 
۱۳۹۵، علی اکبر صفی پور مدیرعامل بنیاد رودکی اعلام کرد 
که شهرداد روحانی به عنوان رهبر ثابت ارکستر سمفونیک 

تهران انتخاب شده است.
زمستان ۱۳۹۸ با خروج ناگهانی شهرداد روحانی از ایران، 
ارکستر سمفونیک تهران دچار حاشیه هایی شد تا اینکه وی 
که در آمریکا به ســر می برد اول خــرداد ۱۳۹۹، از طریق 
فضای مجازی استعفای خود را اعلام کرد. پس از استعفای 
شهرداد روحانی، ارکستر سمفونیک تهران تاکنون یک رهبر 
ثابت نداشته و با رهبران میهمان به روی صحنه رفته است.

با توجه به شــیوع ویروس کرونا از اواخر سال ۱۳۹۸، به 
دلیل رعایت پروتکل های بهداشــتی، امــکان اجرای زنده و 
حضوری و تمرین گروهی برای نوازندگان ارکستر سمفونیک 
تهران وجود نداشــت. این ارکستر سال ۱۳۹۹ در جشنواره 
موســیقی فجر به رهبری نصیر حیدریان روی صحنه رفت. 
ارکستر سمفونیک تهران بهمن سال ۱۴۰۰ نیز به مدت دو 

شب به رهبری حیدریان اجرا داشت.
نخســتین اجرای این ارکستر در سال ۱۴۰۱ به رهبری 
ولفگانگ ونگنروت هنرمند آلمانی، دانش آموخته دانشــگاه 
موســیقی و هنرهای نمایشــی گراتس اتریش و دانشــگاه 
موســیقی ســار در آلمان، ۱۵ و ۱۶ اردیبهشــت در تالار 
وحدت برگزار و قطعات ســمفونی شماره ۲ به آهنگسازی 
یوهانس برامس، دو موومان برای ارکستر زهی به آهنگسازی 
محمدتقی مسعودیه و اورتور هبرید به آهنگسازی فلیکس 
مندلسون اجرا شد. ارکستر سمفونیک تهران به رهبری نصیر 
حیدریان ۱۱ و ۱۲ خرداد با اجرای قطعات زیگفریدایدیل به 
آهنگسازی ریشارد واگنر، پروانه به آهنگسازی امانوئل ملیک 
اصلانیان و ســمفونی شماره یک در دومینور به آهنگسازی 
فلیکس مندلســون در تالار وحدت بــه روی صحنه رفت. 
همچنین این ارکســتر دوم و سوم تیر به رهبری حیدریان 
با اجرای قطعات شُــلیَل، ویرانه )ثمین باغچه بان(، سمفونی 
شماره ۱۰۴ )ژوزف هایدن(، سمفونی کنسرتانت برای ویلن، 
ویولا و ارکستر )ولفگانگ آمادئوس موتسارت( روی صحنه 

رفت.
ارکســتر سمونیک تهران قرار است ۳۰ و ۳۱ تیر ساعت 
۲۱:۳۰ بــا رهبری حامد گارســچی برای نخســتین بار به 
پیشنهاد شورای پیشــین، به عنوان رهبر میهمان، در تالار 
وحدت به صحنه برود. مهرداد غلامی سولیســت فلوت این 

اجرای ارکستر سمفونیک است.

رهبر میهمان ارکستر سمفونیک تهران:

باید در هر شهری ارکستر سمفونیک داشته باشیم
سریال »جیران« توقیف شد

در پی شــکایت شــکایت شــاکی 
خصوصی به لحــاظ نقض مالکیت 
ادبی و هنــری و براســاس حکم 
قضایی، ادامه پخش سریال نمایش 
خانگــی جیــران متوقف شــد. به 
گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، این 
حکم پس از بررســی های لازم، در 
راســتای ماده ۲۹ قانون حمایت از 

مولفان و مصنفان و هنرمندان و در جهت حمایت از بزه دیده )شاکی خصوصی(، 
صادر شده است. براساس این گزارش و طبق حکم صادره، ادامه پخش سریال با 
رعایت مالکیت ادبی ممکن خواهد بود. جیران یک مجموعه تلویزیونی ایرانی در 
ژانر عاشقانه تاریخی به کارگردانی حسن فتحی، نویسندگی احسان جوانمرد و 
فتحی و تهیه کنندگی اسماعیل عفیفه است. داستان این مجموعه به وقایع بعد 
از مرگ امیرکبیر و آشــنایی ناصرالدین شاه با خدیجه تجریشی ملقب به جیران 

می پردازد. تاکنون ۲۳ قسمت از فصل نخست این سریال پخش شده است.

تک نوازی پیانو نارک آبراهامیان
تالار رودکی میزبان رســیتال پیانو نارک آبراهامیان 
می شــود. به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل 
بنیــاد رودکی، نارک ابراهامیان بــا تک نوازی پیانو، 
جمعه ۳۱ تیر ماه ســاعت ۱۸:۳۰ در تالار رودکی به 
صحنه خواهد رفت. این رســیتال در دو بخش اجرا 
خواهد شــد. نارک آبراهامیان نوازنده و مدرس پیانو 
دارای مدرک کارشناسی نوازندگی پیانو از کنسرواتوار 
دولتی کومیتاس ایروان، ارمنســتان با مدرک عالی 

اســت. وی بعد از اتمام تحصیلات و بازگشــت به ایران در ســال ۱۳۹۹ موفق 
به کســب رتبه اول در جشنواره موسیقی جوان شــد. اجرای رسیتال پیانو در 
کنسرواتوار کومیتاس، همکاری با آهنگســازان ایرانی جهت ضبط استودیویی 
آثارشــان، همکاری با نوازنده هــا، خواننده ها و گروه های کــر متعدد به عنوان 
آکومپانیست در ایران و ارمنستان، از فعالیت های آبراهامیان است. علاقه مندان 

می توانند بلیت این رسیتال پیانو را از سایت تیوال تهیه کنند.

تالار رودکی میزبان گروه کر تنال می شود
کنســرت گروه کر تنال به رهبری میلاد عمرانلو به همراهی گروه کر کودک و 
نوجــوان تنال و گروه کر جوانان تنــال به رهبری لیلا نجفی جمعه ۳۱ تیر ماه 
ســاعت ۲۱:۳۰ و شــنبه اول مرداد ماه ســاعت ۲۱ در تالار رودکی برگزار می 
شود. در این کنسرت آثاری از سرگئی راخمانینف، اریک ویتاکر، توماس کاپلین، 
برانکو استارک و موسیقی کرال محلی ایران اجرا خواهد شد. نوازندگان پیانو این 
کنسرت بهنام ابوالقاسم و فراز عقیلی، دستیار رهبر فرزاد امیدی و مربی حرکت 
ســیدجمال هاشمی است. علاقه مندان می توانند بلیت این کنسرت را از سایت 

تیوال تهیه کنند.

کارگاه آموزشی »خلاقیت در روش تمرین پیانو« 
کارگاه آموزشی یک روزه اســتاد اقدس پورتراب با موضوع »خلاقیت در روش 
تمرین پیانو« روز جمعه ۷ مردادماه، ساعت ۱۰ تا ۱۴ در تالار دهلوی برگزار می 
شود. در این  کارگاه که توسط مرکز آموزش هنری بنیاد رودکی برگزار می شود، 
به مباحثی همچون چگونگی تمرین ساز پیانو و نقش خلاقیت فردی در پیشبرد 
تمرینی هدفمند، پرداخته می شود. این کلاس برای تمام هنرجویان ساز پیانو 
مناسب بوده و به صورت ســمینار برگزار خواهد شد. علاقمندان جهت ثبت نام 
می توانند از شنبه تا پنجشنبه از ساعت ۱۰ تا ۱۸ با شماره های ۶۶۷۴۳۳۵۸ - 

۶۶۷۴۳۳۵۹ - ۶۶۷۴۳۳۶۱ تماس بگیرند.

کمک پنج ونیم میلیاردی سازمان سینمایی 
به چرخه اکران 

بســته حمایتی پنج و نیم میلیاردی سازمان ســینمایی به چرخه اکران هفته 
آینده واریز می شود. به گزارش ایرنا از اداره کل روابط عمومی سازمان سینمایی؛ 
محمد خزاعی معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی و رئیس سازمان سینمایی 
در سی و پنجمین جلسه شورای معاونین و مدیران سازمان سینمایی با اشاره به 
قول حمایتش ســینماها و چرخه اکران در دوران پس از کرونا گفت: این بسته 
حمایتی با کمــک وزیر محترم و همکاری صندوق اعتباری هنر با هدف کمک 
به رونق مجدد سینماها برای فیلم های سینمایی، سالن های سینما، شرکت های 
پخش و مراکر پشتیبانی فنی و ســمعی بصری برای نیمه دوم سال ۱۴۰۰ در 
نظر گرفته شده بود که در قالب کمک هزینه و تشهیلات جبرانی به بخش های 
مختلف »فرایند پخش و اکران فیلم« از جمله ۲۳۴ سالن سینمای فعال بخش 
خصوصی در تهران و شهرستان ها تعلق گرفت. وی همچنین اضافه کرد: از این 
رقم، دو میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان برای ســالن های ســینما، یک میلیارد و 
۵۰۰ میلیون تومان برای فیلم های سینمایی، هفتصد میلیون تومان برای مراکز 
پشتیبانی فنی و ۳۰۰ میلیون تومان برای موسسات فعال در حوزه پخش فیلم 
اختصاص یافته که هفته واریز خواهد شــد. خزاعی با اشــاره به تقویت فرآیند 
تولید و اکران فیلم ها و با اشــاره به رونق سالن های سینمایی در هفته های اخیر 
و اظهار امیداواری از ادامه این روند ادامه داد: چشــم انداز ما در رابطه با حمایت 
از سالن های سینمایی به سمت و سویی می رود که بتوانیم در کنار سینماداران 
و ســایر بخش ها ظرفیت و شرایطی را مهیا کنیم تا سینما به عنوان ارزان ترین 
مولفه ســرگرمی و تفریح در کنار تاثیرات آموزشــی و آگاهی بخشی در سبد 
استفاده خانواده ها قرار گیرد. خزاعی با قدردانی از سینماگران، صاحبان فیلم ها، 
سینماداران و کانون های پخش گفت: خوشبختانه با برنامه های پیش بینی شده 
در زمینه توسعه زیرساخت، مدل های عرضه و پخش، تعامل و هم افزایی برخی 
از سازمان ها و مراکز در کنار بخش خصوصی روند رونق سالن های سینمایی در 
آینده تشدید خواهد شد و بدیهی است در کنار همه اقدامات و طرح های پیش 
بینی شده به محتوا و تولید آثار فرهنگی و خانواده محور نیاز داریم. وی در پایان 
اشــاره کرد: این بســته حمایتی با هماهنگی صورت گرفته با موسسه صندوق 

اعتباری هنر هفته آینده برای گروه های اعلام شده واریز می شود.

شماره پانزدهم فصلنامه نمایش شناخت منتشر شد
از معدود  یکی  نمایش شــناخت 
نشــریات خصوصی و مســتقل 
تئاتر کشور در چندین دهه اخیر 
اســت که بدون توقــف و با نظم 
کامل، انتشــار یافتــه و اکنون با 
شــماره پانزدهم وارد سال پنجم 
فعالیت شده، امری که در تاریخ 
روزنامه نگاری نشریات غیردولتی 

تئاتر اگر نگوییم بی ســابقه اما کم سابقه محسوب می شود. این فصلنامه تئاتری 
که با سردبیری نظر احمدی و مشاوره دکترفرهاد ناظرزاده کرمانی، دکتر مسعود 
دلخواه، دکتر سعید فرهودی و دکتر حسین اسماعیلی به شماره پانزدهم رسیده، 
در این نوبت نیز همچون گذشته با مطالب متنوعی روی پیشخوان نشریات قرار 
گرفته. از مهمترین بخش های این شــماره می توان به پرونده »کتاب شناخت« 
اشــاره نمود که به بهانه انتشــار جلد چهارم کتاب »ادبیات نمایشی در ایران« 
نوشــته دکتر جمشــید ملک پور گردآمده، در این پرونده، نخست یادداشتی به 
قلم احمدرضا احمدی شــاعر معاصر کشــورمان منتشر شده و در ادامه مطالب 
دیگری از جمله یادداشتی تحت عنوان»عرق ریزان روح برای نگاشتن تاریخ تئاتر 
ایران« نوشته دکتر اردشیر صالح پور مندرج شده است. همچنین در این پرونده 
پر و پیمان، ســردبیر مجله به مصاحبه با خود دکتر ملک پور به عنوان نویسنده 
کتاب پرداخته، گفت وگویی که اکثر سوالات آن حول محور چگونگی پژوهش و 
نگارش اثر مذکور شکل گرفته است. از دیگر بخش های شماره پانزدهم می توان 
به »نمایشگان« اشاره نمود، بخشی شامل ترجمه ی پنج نمایشنامه خارجی که 
تمامی برای نخستین بار منتشر می شوند از جمله نمایشنامه های »ناپدید شدن« 
نوشته ی فیلیپ مینیانا با ترجمه دکتر بهرام جلالی پور و »هنر نقاشی« از مارتین 
کریمپ با برگردان سپهر اسدی. »نگاه نو« پرونده دیگری است که در این شماره 
به چشــم می خورد، و این پرونده نیز ترجمه پنج مقاله تئاتری را در برمی گیرد 
کــه از مهمترین آنها می توان به ترجمه مطلب مفصلی از والنتینا الکســاندرونا 
سازونوو در رابطه با تئاتر مایرهولد اشاره نمود که مستقیم از زبان روسی ترجمه 
شده و اطلاعات جالب و دست اولی درباره این چهره مهم تئاتر معاصر در اختیار 

خوانندگان قرار می دهد. 

اخبارکوتاه

کارگردان فیلم سینمایی »بازیوو« می گوید: 
بچه هایی که اهل گیم و ســرگرمی های »های 
تکِ« هســتند قطعا با اثری شــاد و جذاب در 
سینما مواجه می شوند و اگر مخاطبی »بازیوو« 

را دوست نداشت من شغلم را تغییر می دهم.
شــاید خیلی ها هنوز ندانند که امیرحسین 
قهرایی، کارگردانی که فیلم »بازیوو« را در حال 
اکران دارد و چهره اش در ذهن بیشــتر مردم 
یادآور برنامه »دوربین مخفی« ســال های دور 
تلویزیون اســت، همان کســی است که چند 
دهه قبل آثار معروفی مثــل »چاق و لاغر« و 

»علی کوچولو« را ساخته بود. او پس از سال ها 
فعالیت در حوزه سینمای کودک و نوجوان، این 
روزها نه فقط نگران وضعیت فروش فیلم خود 
بلکه نگران آینده سینمای کودک است که به 
سختی می توان چشــم انداز روشنی را برایش 

تصور کرد. 
قهرایی در گفت وگویی با ایسنا درباره فیلم 
»بازیوو« که مدتی قبل  اکرانش در ســینماها 
آغاز شــد، اما مثل بیشــتر فیلم های در حال 
اکران فروش راضی کننده ای نداشته می گوید: 
من مطمئن هســتم اگر »بازیوو« دیده شود، 

همه تماشــاگرانش دیــدن آن را به بقیه هم 
توصیه می کنند چون عوامل فیلم مثل یک تیم 
فوتبال حرفــه ای، یک فیلم خوب برای بچه ها 
ســاختند؛ فیلمی که خانواده ها در کنار هم از 
تماشای آن لذت می برند و در این روزهایی که 
با سختی ها و مشکلات متعددی مواجه هستیم 
پس از دو ساعت با حال خوشی از سالن سینما 

بیرون می روند.
او اگرچه این اطمینان خاطر را نســبت به 
کیفیت فیلمش برای جذب مخاطب دارد ادامه 
می دهد: با این حال در عجبم که چرا آنطور که 

باید، فــروش نداریم.  البته ما تبلیغات چندانی 
نداشــتیم و اگر تلویزیون ایران در این بخش 
حمایت می کرد شرایط بسیار متفاوت می شد 
اما پخش تیزر در تلویزیون بسیار گران است و 
مگر فیلم ها در سینما چقدر فروش می کنند که 
کلی پول تبلیغات بدهند؟! این در حالی است 
که تلویزیون باید آگهی های رایگان بیشــتری 
پخش کند تا سینما راه بیفتد چون سینما به 
تبلیغات بسیار وابسته است و اگر تلویزیون که 
پربیننده ترین رسانه ایران است به فیلمسازان 
کمک کند، سینما می تواند خیلی رونق بگیرد، 

اماچه می شود کرد؟ به هر حال آن ها نیز به فکر 
جیب خود هستند و تهیه کننده های سینما هم 

نمی توانند تبلیغ کنند.

کارگردان فیلم سینمایی »بازیوو«:

اگر بچه ها »بازیوو« را دوست نداشتند شغلم را تغییر می دهم!


